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هجوم بیماری های تنفسی با آغاز فصل پاییز
شروع به کار زودهنگام آنفلونزا 

هجوم بیماری های تنفســی ارمغان پاییز امســال 
خواهد شــد، پاییزی که به نظر می رسد باران ندارد 
اما حتما آنفلوآنزا، کرونــا و انواع بیماری ها با علائم 
شبه سرماخوردگی را دارد، طوری که با گذشت یکی 
دو هفته از ماه مهر نشانه های آنفلوآنزا ظهور و بروز 
پیدا کرد و حالا شیب صعودی موارد ابتلا خودنمایی 
می کنــد. درهمین باره ابراهیم قــادری، رئیس اداره 
مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیردار وزارت 
بهداشت گفت: در هفته گذشته ۳۳۴ بیمار با ابتلای 
قطعی به آنفلوآنزا شناسایی شدند، تا حالا حتماً موارد 
مرگ ومیر هم داشــته ایم که آمار نهایی آن ها هنوز 

تجمیع نشده است.
وی گفــت:  افزایش موارد ابتلا به آنفلوآنزا از ســه 
هفته قبل شــروع شده اســت، ما در این سه هفته 
درحال رصد شــیوع آنفلوآنزا هســتیم، اما در طول 
هفته گذشته موارد ابتلا بیشتر شد و با یک جهش 
در تعداد بیماران مبتلا به آنفلوآنزا روبه رو شــدیم، 

طوری که ۳۳۴ بیمار قطعی شناسایی شدند.
قــادری درباره آمار فوتی ها نیز به خبرآنلاین گفت: 
متاســفانه موارد فوت داشــته ایم اما هنوز آمار آن 
تجمیع نشــده اســت. نکته دیگر این که مسئله ما 
فقط مربوط به آنفلوآنزا نیست چراکه امسال با سایر 
ویروس ها در طول پاییز و زمســتان مشکل خواهیم 

داشت.
او درباره دلایل این امر نیز گفت: سطح ایمنی جامعه 
پایین آمده است، خصوصاً درباره کودکان، این گروه 

در خطر بیماری های ویروسی هستند.
رییــس اداره مراقبت مرکز مدیریــت بیماری های 
واگیردار وزارت بهداشت  افزود: بیماری های ویروسی 
که در این فصل سبب ســرماخوردگی می شوند از 
قبل هم بوده اند، امسال هم همین مشکل را خواهیم 
داشت، احتمالاً شاهد طغیان های متعدد بیماری های 
ویروسی و تنفســی در جامعه خواهیم بود، چیزی 
که برای آنفلوآنزا اتفاق افتاده اســت، البته آنفلوآنزا 
امسال زودتر از ســال های قبل شیوع پیدا کرد، در 
سال های قبل معمولاً از اواسط آبان با افزایش موارد 
آنفلوآنزا مواجه می شدیم اما امسال چند هفته زودتر 
شروع شــد و ادامه خواهد داشت، مگر این که افراد 
دستورالعمل های بهداشــتی را رعایت کنند، مانند 
استفاده کردن از ماســک و همان پروتکل هایی که 

برای مقابله با کووید رعایت می کردند.
او درباره دلایل کاهش سطح ایمنی هم گفت: برای 
خیلی از ویروس هایی که ســبب ســرماخوردگی 
می شوند واکســن نداریم، بلکه بدن افراد در طول 
زمان به دلیل مبتلا شدن نسبت به این ویروس ها 
ایمن شــدند، اما در طول یکی دو ســال گذشته 
ایــن اتفاق به دلیل شــیوع کرونــا نیفتاد چراکه 
رعایت پروتکل های بهداشــتی توسط مردم بیشتر 
شــد و آن ها کمتر با انواع ویروس ها مواجه شدند، 
مدارس تقریباً بســته بود و آن طوری که ویروس ها 
برای شیوع نیاز به تجمع داشتند شرایط برای شان 
فراهم نشــد؛ اما الان همه محدودیت ها برداشته 
شــده است، کودکان زیر ۸ سال طی یک دو سال 
گذشته خیلی با ویروس ها موجود مواجهه نداشتند 
و الان دارند وارد مدرسه می شوند، مطمئناً گردش 
ویروس در این گروه ســنی بــه دلیل پایین بودن 
سطح ایمنی بدنشان بیشتر است، این کودکان که 
مبتلا شوند می توانند ویروس ها را به بزرگسالانی 
که ایمنی ندارند منتقــل کنند، این وضعیت بعد 
از تعطیلی دو ســال گذشــته مدارس یک فرآیند 

طبیعی است و باید سپری شود.
قادری ادامه داد: توزیع واکسن های آنفلوآنزا مربوطه 
به سازمان غذا و دارو است، اما درباره آن بخشی که 
مربوط به وزارت بهداشــت است بگویم تا حالا ۴۰۰ 
هزار دُز واکســن در اختیار معاونت بهداشتی وزارت 
بهداشت است، این تعداد هم برای گروه های خاص 

است که رایگان در اختیارشان قرا می گیرد.
او با بیان اینکه از چند هفته قبل توزیع واکسن شروع 
شده است گفت: آموزش ها را تشدید کردیم و سعی 
کردیم مردم را آگاه کنیم، نظام مراقبت را تشــدید 
کردیم، موارد شدید را بررسی می کنیم تا یک موقع 

در مواجهه با ویروس غافلگیر نشویم.
رییــس اداره مراقبت مرکز مدیریــت بیماری های 
واگیردار وزارت بهداشــت  همچنین در پاســخ به 
این ســوال که  گفته می شــود واکسن های موجود 
کوویــد قابلیت افزایش ایمینی در برابر ســویه های 
فعلی کرونا را ندارند، آیا برنامه ای برای به روز شدن 
واکســن ها دارید گفت:  هیچکدام از واکســن های 
داخلی و خارجی واکســن های کاملی نیســتند، اما 
همین واکســن ها در کاهش شدت بیماری، بستری 
و مرگ ومیر تاثیرگذار بودند و هستند. البته یکی از 
شرکت های داخلی واکسن مدعی است که واکسنی 
که تولید کرده می تواند ســویه اومیکرون را پوشش 
دهــد. البته یک نکته را بایــد توجه کرد وقتی یک 
بیماری خفیف می شود حساسیت آن بیماری از بین 
می رود و مردم خیلی آن را جدی نمی گیرند، با این 
وجود ما کووید را فراموش نکردیم اما واقعا نمی توانیم 
تمام سیستم بهداشت را برای کووید تعطیل کنیم، 
مردم تا به امروز آموزش های لازم را دیده اند. ما فقط 

باید رصد کنیم که غافلگیر نشویم.
قــادری در ادامــه تاکیــد کرد: این که یک ســویه 
خطرناک تری بوجود بیاید حداقل در یکی دو ســال 
پیــش رو احتمال کمتری دارد، الان ســطح ایمنی 
مردم نسبت به کرونا بالا رفته و گردش ویروس کم 
شده است، وقتی ویروس کمتر گردش کند احتمال 
بوجود آمدن ســویه جدیدی از آن هم کم می شود، 
البته همین الان سویه های جدید در دنیا شناسایی 

شده اند و تحت رصد هستند.

گفت وگو

محیط زیست واکنش نشان داد
 حذف یوزپلنگ آسیایی از پیراهن تیم ملی 
در آستانه رونمایی از پیراهن تیم ملی فوتبال ایران 
در جــام جهانی قطرکه به گفتــه تولیدکننده آن، 
نقش یوزپلنگ آســیایی از این پیراهن حذف شده 
و تنها نمادی از پوســت یوز روی آن طراحی شــده 
است، حسن اکبری، معاون محیط زیست طبیعی و 
تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
بخشــی از توجه کنونی مردم، دوســتداران محیط 
زیست و رسانه ها به یوزپلنگ آسیایی حاصل انجام 
فعالیت هایی مانند نقش بستن یوز روی پیراهن تیم 
ملی فوتبال بوده است. پیراهن تیم ملی فوتبال ایران 
در جام جهانی ۲۰۲۲ که از سوی وزارت ارشاد مورد 

تأیید قرار گرفته است، امروز رونمایی خواهد شد.

افزایش ۵1 درصدی سوانح جوی در کشور 
رئیس سازمان امداد و نجات از افزایش ۵۱ درصدی 
عملیات های پاسخ به سوانح جوی در ۶ ماهه نخست 
ســال ۱۴۰۱ خبر داد.مهدی ولی پــور گفت: در ۶ 
ماهه نخست ســال ۱۴۰۱ بیشترین امدادرسانی در 
سوانح جوی در استان های چهارمحال و بختیاری و 
سیستان و بلوچستان انجام شده است. ولی پور ادامه 
داد: بیشــترین تعداد عملیات در پاسخ به حوادث و 
سوانح جوی به ترتیب در استان های خراسان رضوی، 
آذربایجان شرقی و اصفهان صورت گرفته است.وی 
در مورد افزایش دیگر سوانح در ۶ ماهه نخست سال 
جاری گفت: پس از ســوانح جوی، حوادث شهری با 
اختلاف محسوس با رشد ۳۴ درصدی در رتبه دوم 
قرار دارد و جایگاه ســوم مربوط به عملیات امداد و 
نجات در حوادث ســاحل و محیط هــای آبی با ۳۳ 

درصد افزایش بوده است. 

پیش بینی بازگشت تعداد مسافران مترو 
به قبل از کرونا

سرپرست شرکت بهره برداری متروی تهران اعلام کرد 
کــه مدیران مترو تمام تلاش خود را در این یک ماه و 
نیم به کار بستند تا مسیرهای اعتباری و بودجه ای که 
شهرداری مشــخص کرده و در تفاهم نامه ها نیز قید 
شــده، عملیاتی کنند تا فقط این اعداد بر روی کاغذ 
نماند و رایزنی ها عملیاتی شــود.حامد عباســی نامی 
در مورد وضعیت فعالیت خطوط و تشکیل کمیته ای 
برای احصاء مشــکلات خطوط در حال بهره برداری 
متروی تهران و قطارهای این خطوط گفت: قطارهای 
درون شهری باید اورهال شــوند؛ چراکه در تأمین و 
انجام تعمیرات دوره ای مناســب، جدا از بحث تحریم 
خارجی، خود تحریمی نیز در داخل مترو داشتیم و به 
همین علت در این موضوع نیز وقفه ایجاد شده است.

سرپرست شــرکت بهره برداری متروی تهران با بیان 
اینکه علاوه بــر افزایش تعداد قطارها، انجام اورهال و 
تأمین قطعات برای قطارهای فعال قدیمی نیز بسیار با 
اهمیت است، افزود: در شرایطی هستیم که هرچقدر 
اورهال قطارها را انجام دهیم، نمی توانیم تأمین کننده 
قطار برای خطوط جدید  مثل ۶ و ۷ باشیم تا سرفاصله 
حرکت قطارها در این خط را کاهش دهیم.وی ادامه 
داد: از ۱۶۷ رام قطار فعــال در مترو، روزانه ۱۳۵ رام 
قطار آماده حرکت هستند و با وجود مشکلات از تعداد 
سرویس های قطارهای مترو کم نکرده ایم؛ به گونه ای 
که سرفاصله در خطوط شلوغ ما بین ۳.۵ تا ۴ دقیقه 
براساس تعداد مسافران در جریان است و این خطوط 
فعلا ظرفیت کاهش سرفاصله حرکت قطار به دلایل 
فنی را ندارند.سرپرست شــرکت بهره برداری متروی 
تهران با بیان اینکه با وجود افزایش تعداد مســافران 
اما هنوز آمار مســافران مترو به تعداد قبل از روزهای 
کرونایی بازنگشــته است، افزود: در حال حاضر روزانه 
یــک میلیون و ۳۰۰ هزار مســافر داریم که حدود ۲ 
میلیون سفر را ثبت می کنند، اما قبل از بروز بیماری 
کرونا این عدد روی یک میلیون و ۷۰۰ هزار مســافر 
بود و احتمال می دهیم با ســرد شدن هوا و بازگشایی 
کامل مراکز آموزشی افزایش مسافر بیشتری را داشته 
باشیم  و احتمالا در پایان فصل پاییز به تعداد مسافر 
قبل از کرونا برسیم و با این حال با شیب ملایمی مترو 
توانسته پاســخگوی افزایش تعداد مسافرانش باشد و 

سفر آنها را بدون مشکلی پوشش داده است.

خرید 10 هزار دستگاه اتوبوس شهری از 
بخش خصوصی 

وزیر کشــور از انعقاد قرارداد با بخش خصوصی برای 
خرید ۱۰ هزار دســتگاه اتوبوس خبر داد و گفت: به 
محض افزایش تولید داخل، حمایت های دولت از بخش 
خصوصی بیشتر خواهد شــد.به گزارش مهر، احمد 
وحیدی، در حاشــیه بازدید از »هجدهمین نمایشگاه 
حمل و نقل، عمران و خدمات شهری شهر هوشمند، 
مدیریت جامع شهری، ماشین آلات و صنایع وابسته«، 
در پاســخ به پرسشی مبنی بر اینکه با توجه به گفته 
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی 
شــهر تهران مبنی بر نیاز تهران به ۷ هزار دســتگاه 
اتوبــوس و اینکه آیا می تــوان از ظرفیت بخش های 
خصوصی برای تولید اتوبوس و تحویل آن به پایتخت 
اســتفاده کرد یا خیر، افزود: در حــال حاضر بخش 
خصوصی مورد حمایت دولت واقع شده است. دولت 
قراردادهای متنوعــی در بخش اتوبوس، مینی بوس، 
میدل باس و…ف با برخی از شرکت های تولید داخل 
منعقد کرده است.وی ضمن امیدواری به افزایش عمق 
بخشی بیشتر در تولیدات داخل یا افزایش درصد بومی 
سازی تولیدات، گفت: به محض افزایش تولید داخل، 
حمایت های دولت از بخش خصوصی بیشــتر خواهد 
شــد.وحیدی در ادامه به قرارداد خرید اتوبوس برای 
شهرهای کشــور اشاره کرد و افزود: دولت برای خرید 
۱۰ هزار دســتگاه اتوبوس با بخش خصوصی قرارداد 

منعقد کرده که این رقم تاکنون وجود نداشته است.

خبر

نمی کنند،  »استفاده  لطفی-  همدلی| ستاره 
خیلی زحمت کشیدیم اینجا، خیلی...، نمی فهمند، 
نمی فهمند، الان داره تو دنیا IoT )اینترنت اشیاء( 
میاد، داره IoT میاد، هنوز یک روســتا می خوای 
اینترنت کنی هزار ایراد می گیرند، همه اش فکر 
می کنند فســاده، بچه های مــردم معتادند، کار 

ندارند، می ترسند، از اینترنت می ترسند...« 
روزی که پرفســور علی  اکبر جلالــی با ناامیدی 
جلوی دوربین برای وضعیت اینترنت در ایران و 
نااگاهی مدیران کشور با این پدیده اشک ریخت و 
با گریه و اندوه فراوان این سخنان را به زبان آورد 
بیش از پنچ سال می گذرد، شــاید او در آن روز 
هیچگاه تصور نمی کرد پنچ سال بعد در برهه هایی 
از زمان دسترســی به همان مقدار اینترنت هم 
آرزوی مردم کشورش شود، شایدهم او همان گونه 
کــه درحوزه عصر مجــازی آینده نگربود، خیلی 
پیش تر می دانست که به حال اینترنت این مملکت 

باید گریست.
دکتر جلالی در زمانه ای برای اینترنت ایران بغض 
کرد و گریســت که مانند امروز پای مســدولان 
بــر روی گلوی اینترنت نبود، دسترســی به این 
فضــای جهانی ماننــد این روزها دشــوار نبود، 
شبکه های اجتماعی به غیر از توییتر فیلتر نبود، 
پیام رسان های بین المللی قابل استفاده بودند، با 
این حال او حال اینترنت کشــور را آن قدر بد و 
بیمار تشخیص داد که برایش اشک بریزد و گریه 
کند، تاسف وتحسری که علت آن که نا آگاهی و 

برخورد مسئولان با این پدیده جهانی بود 
 دکتر علی  اکبر جلالی را بشناسیم

دکتر جلالي، جزء محققان آینده نگر بوده و نظریه 
موج چهارم، عصر مجازي را بــراي اولین بار در 
دنیا مطرح کرد، نام او با نام شهرهای الکترونیکی 
در ایران گره خورده اســت، به گونه ای که هرجا 
نامی از شهر الکترونیکی باشد ردپای او نیز دیده 
می شود. او سال ها در ایران تلاش کرد و ایده شهر 
الکترونیک را از شهری به شهری برد، اما آنگونه 
که با حســرت می گفت نگذاشتند پروژه هایش 
به نتیجه برسد، شاید به قول خودش از ینترنت 
می ترســیدند. دکتر جلالــی دارای مدرک فوق 
دکترای بــرق و متخصص فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطات)ICT( از دانشگاه ویرجینیای غربی است، 
او موســس اولین روستای الکترونیک در جهان 
اســت، به خاطر تلاش هایش برای توسعه و نفوذ 
اینترنت در ایران به او لقب پدر فناوری اطلاعات 
 E.Aisia ایــران داده انــد. او پیش ترنیز جایــزه
AWARD یــا جایزه برترین پــروژه خلاقیت و 
فناوری در حوزه منطقه آســیا و اقیانوســیه را 
به خاطر تاسیس نخستین روستای الکترونیکی 
آسیا به دست آورد. دکتر جلالي تاکنون ۲۶ جلد 
کتاب در حوزه فناوری اطلاعات به چاپ رسانده 
که گفته می شود برخي از آن ها در مراکز آموزشی 
ناسا در ایالات متحده آمریکا تدریس مي شود.این 
شخصیت برجسته علمی با برند جهانی سال ها در 
ایران تلاش کرد تا بستری را ایجاد کند که مردم 
کشورش مانند سایر کشورها از مزایای اینترنت 

بهره ببرند، اما نه اجازه عملی شــده پروژه هایش 
را دادند و نه حتی به توصیه های مشفقانه او برای 

توسعه اینترنت در ایران توجهی کردند.
او  ســال ها پیش که مانند امروز پای دولت روی 
گلوی اینترنت نبود، هشدار داد که اینترنت ایران 
از یمن و افغانســتان هم بدتر است، او گفت اگر 
ســرعت اینترنت صد برابر شود باز هم در سطح 
متوســط جهانی قرار نمی گیریم، جلالی بارها و 
بارها نسبت به مزایای اینترنت و ضرورت توسعه 
آن ســخن گفت، کتاب نوشت، فریاد زد، حرص 
خورد و برای توسعه فناوری ارتباطات این کشور 
دل سوزاند و در آخر ناامیدش کردند، به گونه ای 
کــه در حرکتی نادر جلوی دوربین برای حال بد 
اینترنت کشوراشک ریخت.این روزها که نگرانی ها 
از تشدید محدویت اینترنت و فضای مجازی به 
دلایل امنیتی به خاطر اعتراضات اخیر بالا گرفته 
اســت، فیلمی از ســخنان پیش اندیشانه دکتر 
علی  اکبــر جلالی در ســال۱۳۸۰ و گریه های او 
مقابل دوربین ۱۵ سال بعد از آن مصاحبه برای 
اینترنت ایران، مورد توجه کاربران  فضای مجازی 
قرار گرفته و در شــبکه های اجتماعی )از جمله 

توییتر فارسی( دست به دست می شود . 
سریال دنباله دار مشکلات اینترنت در   

ایران
مردم ایران با مشکلات و اختلال در اینترنت بیگانه 
نیستند. در سال های اخیر اینترنت همواره یکی 
از موضوعاتی بوده اســت که بخشی از حاکمیت 
بــه دنبال محدود ســاختن آن بوده اســت، در 
برخی از وقایع کشــور نیز ایــن محدودیت ها به 
صورت کامل اعمال شــده است. به عنوان مثال 
در جریــان اعتراضات آبان 9۸ چند روز اینترنت 
سراسری قطع شــد. قبل از اعتراضات اخیر نیز 
وضعیت اینترنت کشور سردرگم کننده شده بود. 
سرعت و کیفیت اینترنت به شدت افت کرده بود 
و دسترسی به شبکه های اجتماعی دشوار شده 
بــود. دولت نیز زیربار کندی اینترنت نمی رفت و 

وزیر ارتباطات نیز به  جای شفاف سخن گفتن از 
دلایل کندی اینترنت با بهانه های عجیب  و غریب 
باز پای مردم را به ماجرا باز کرد و گفت اینترنت 
کند نشــده بلکه توقع مردم بالا رفته است. قبل 
از اعتراضات اخیر، اختــلال و کندی اینترنت و 
همچنین اشکال دسترسی به شبکه های اجتماعی 
تا جایی بود که این شائبه ایجاد شد که احتمالاً 
دولت و مجلس انقلابی با چراغ خاموش به دنبال 
اجرایی کردن طرح جنجالی موسوم به »صیانت از 
فضای مجازی« و راه اندازی اینترنت ملی هستند.

اما اعتراضات اخیر که پس از مرگ مهسا امینی 
شــروع شد، بهانه را به دست دولت داد و آنها آن 
چه را که مخفیانه و چراغ خاموش خواستند به سر 
اینترنت بیاورند، آزادانه و آشکارا آوردند و اینترنت 
را بیش از هر زمان دیگر محدود کردند؛ به گونه ای 
که امروز در کنار سختی معیشت وتورم، وضعیت 

اینترنت نیز به دغدغه هایشان اضافه شد.
اکنون بیش از یک ماه اســت کــه اینترنت در 
کشور با کاهش پهنای باند و اختلال بی سابقه ای 
روبه رو شده است. وضعیت دسترسی به اینترنت 
به گونه ای محدود شده، که اپلیکیشن های محبوب 
واتساپ و اینستاگرام نیز »فیلتر« شدند، مردم نیز 
برای دسترسی به شبکه های اجتماعی و اینترنت 
جهانی ناچار به اســتفاده از فیلتر شکن هستند، 
حتی برقراری ارتباط از طریق فیلترشکن هایی که 
در داخل به فروش می رسند، نیز محدود شده و به 
سختی می توان از آن ها استفاده کرد. با این حال 
تا امروز از سوی مسئولان پاسخ دقیقی مبنی به 
رفع محدودیت ها به گوش نرسیده است. قطعی 
اینترنت علاوه بر ایجاد مشــکلات روزمره برای 
مردم، از لحاظ اقتصادی نیز خسارت های زیادی 
را ســبب شده است. همین چند وقت پیش نت 
بلاکس؛ ســازمانی که امنیــت اینترنت را رصد 
می کند، اعلام کــرد که قطعی اینترنت در ایران 
ساعتی یک و نیم میلیون دلار معادل ۴۵ میلیارد 
تومان زیان اقتصادی به کشور وارد می کند. وب 

سایت تجارت نیوز در گزارشی زیان ۱۱ روز قطعی 
اینترنت را معادل کل درآمد نفتی ایران توصیف 

کرده است.
  اینترنت در دولت سیزدهم

البته این اولین بار نیست در دولت سیزدهم قطع و 
وصل شدن اینترنت صدای مردم را درآورده است، 
در طول یک ســال و اندی که از عمر این دولت 
می گذرد، قطع مکرر شــبکه اینترنت و محدود 
شدن دسترسی به رسانه های مجازی، بارها مردم 
را آزار داده اســت، به طوری که کاربران هر بار با 
هشــتگ های قطع اینترنت، فیلترنت، صیانت، 
کندی شدید به این شرایط واکنش نشان داده اند. 

درحالی که اختلال و کندی اینترنت و همچنین 
دسترسی به شبکه های اجتماعی به دغدغه روزانه 
مردم تبدیل شــده اســت که ابراهیم رئیسی در 
تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری بارها و بارها 
از حق مردم در مــورد اینترنت و فضای مجازی 
سخن گفت و ادعا کرد که دولت او دسترسی به 
اینترنت و رسانه های اجتماعی را محدود نمی کند 
و تلاشــش را معطوف به توسعه زیرساخت های 
اینترنت در ایران و بهبود ســرعت و دسترســی 
کاربران خواهد کرد. او حتــی از دولت دوازدهم 
به خاطر کندی ســرعت اینترنــت انتقاد کرد و 
گفت: »امروز در کشــور زیرساخت های اینترنت 
و فضای مجازی ضعیف اســت در حدی که در 
ادارات و سازمان ها، دانشگاه ها و حتی بازی بچه ها 
در فضای مجازی دچار مشکل است.« به رغم این 
وعده  و وعیدها، اما آنچه امروز در حوزه اینترنت 
و شبکه های اجتماعی در کشــور رخ داده است 
کیلومترها با وعده های رئیسی فاصله دارد و تلخ تر 
این که با وجود مشکلات متعدد اینترنت، دولت 
پاسخ روشنی برای رفع مشکلات آن نداده است. 
چنــدی پیش وزیر ارتباطات بــدون نام بردن از 
مرجع اخذ تصمیم درباره اختلال در اینترنت، رفع 
اختلال اینترنت کشور را منوط به اجازه مراجعی 

دانست که دستور فیلترینگ را صادر کرده اند.

علی اکبر جلالی چه روزهایی را پیش بینی کرده بود! 

راز گریه های یک متخصص برای اینترنت

همدلی| در حالی که پــاداش پایان خدمت اغلب کارمندان 
دولت یک جــا و به موقع پرداخت می شــود، ایــن روند در 
بازنشســتگان آموزش وپــرورش برعکس بــوده و پرداخت 
مطالبات فرهنگیان به صــورت »دیرهنگام« و »با فاصله ای 
قابل توجه به لحاظ مبلغ« پرداخت می شــود. این وضعیت 
برای برخی از بازنشســتگان با تاخیــری ۱۵ ماهه نیز انجام 
گرفــت. چالش فرهنگیان با پــاداش پایان خدمت به همین 
جا ختم نمی شود؛ روز گذشته مبلغی به حساب بازنشستگان 
ســال گذشته وزارت آموزش وپرورش واریز شد که مشخص 
شــد ۲۰ درصــد پایانت خدمــت آنان اســت؛ در حالی که 
فرهنگیان منتظر پرداخت این پاداش به صورت کامل بودند، 

انگونه که در سال پیش پرداخت شد.
وضعیت پرداخت پاداش پایان خدمت  شان بارها مورد تذکر 
نمایندگان مجلس قرار گرفته و نامه نگاری هایی با ســازمان 
برنامه و بودجه در این زمینه انجام شــده است. چندی پیش 
یوسف نوری؛ وزیر آموزش و پرورش گفته بود که به مسئولان 
ســازمان برنامه اعلام کرده است که این مبلغ باید به صورت 
کامل و یک جا برای افراد مشــمول واریز شــود؛ با این وجود 
به نظر می رسد سنبه ســازمان برنامه و بودجه پرزورتر بوده 
و دیوار کوتاه فرهنگیان، کوتاه تر از پیش نیز شــده اســت و 
وزیــر آموزش و پرورش پس از یک مقاومت ملایم، تســلیم 
این تصمیم شــد و با پرداخت ۲۰ درصد مطالبات این قشر 

موافقت کرد.
 پرداخت قسطی بعد از مدت ها تاخیر

یوسف نوری، وزیر آموزش و پرورش ۱۱ مهر درباره پرداخت 
پاداش پایان خدمت همکاران بازنشســته آموزش و پرورش 
گفته بود که پیگیر این موضوع شــد، و در هیات دولت هم 
بر این موضوع تاکید کرده است که این مبلغ باید به صورت 
کامل و یک دفعه برای این افراد واریز شود. اما ظاهرا سازمان 
برنامه وبودجه تنها ۲۰ درصد این مبلغ را به حساب آموزش 
و پرورش واریز کرده بــود که ظاهرا با اعتراض وزیر این ۲۰ 
درصد مبلغ به خزانه فرســتاده شــده بود تا شــرایط برای 
پرداخت همه این مبلغ فراهم شود. اما پیامک واریز مبلغی به 
مقدار یک پنجم پاداش معلمان به حساب فرهنگیان در عصر 
روز پنجشنبه نشــان داد که وزارت آموزش و پرورش کاری 
از پیش نبرد و تنها همان ۲۰ درصد اعلام شــده به حساب 

معلمان بازنشسته واریز شد.
 انتقاد شدید فرهنگیان بازنشسته

این مساله انتقاد بازنشستگان مشمول را در پی داشته است. 
یکی از بازنشســتگان وزارت آموزش وپــرورش در گفتگو با 
همدلــی گفت:» ۱۳ تا ۱۴ ماه در انتظار واریز پاداش خدمت 
بوده ام و با این وجود بعد از این مدت فعلا یک پنجم از مبلغ 

نهایی واریز شده است.«
وی افزود:»این در شرایطی است که پیش از این وزیر آموزش 
و پرورش گفته بود تلاش می شــود که همــه پاداش پایان 
خدمت فرهنگیان بازنشســته تا اواخر شــهریور ماه پرداخت 
خواهد شد.«بازنشسته دیگری با گلایه شدید از این وضعیت 
گفت:» درحالی که تورم به ســرعت در حال افزایش اســت، 
پرداخت مطالباتی که با بیش از یک ســال تاخیر، آن هم به 
صورت قســطی این پاداش را به صورت حقوقی ماهیانه در 
می آورد که یک بازنشســته آموزش و پرورش- که وضعیت 
معیشــتش را همگان می دانند- یــک موتور هم نمی تواند با 
آن بخرد.«بازنشســته دیگری نیز با اشــاره بــه این موضوع 
گفت:»پرداخت پاداش در حقیقت مکانیزمی اســت که یک 
بازنشســته پس از ۳۰ سال خدمت با سرمایه ای که اندوخته 
است، بتواند کاری انجام دهد، اما پرداخت قسطی آن با توجه 

به شرایط گرانی وتورم این سرمایه را می سوزاند.«
معلم بازنشســته دیگری نیز با اشاره به این که مبلغ پاداش 
پایان خدمت فرهنگیان نیز به مانند حقوق شــان مشــمول 
تبعیض و بی عدالتی است به خبرنگار همدلی گفت:» چگونه 
است که پاداش پایان خدمت کارمندان دیگر با مبلغی بسیار 

بیشــتر از پاداش فرهنگیان و با حداکثر تاخیری یک ماهه و 
بــه صورت یک جا پرداخت می شــود، اما این وضعیت برای 

فرهنگیان به شکلی تحقیرآمیز و قسطی انجام می شود.«
وی گفت:» حقیقت ماجرا این اســت که فرهنگیان در پایان 
۳۰ ســال خدمت خود، هیچ سرمایه دیگری ندارند و بسیار 
روی این مبلغ حســاب می کنند و تا بخشــی از کمبودهای 
زندگی خود را جبران کنند. برخــی می خواهند از آن برای 
عروسی فرزندان شان اســتفاده می کنند، برخی دیگر نیز در 
جهت کســب وکار تازه برای کمک به معیشت خود آن را در 
نظر گرفته اند، که با پرداخت قســطی آن، عملا هیچ کاری با 

آن نمی توانند بکنند.«
 رابطه پرداخت پاداش فرهنگیان با انتخابات

در حالی که ســال گذشته پرداخت پایان خدمت فرهنگیان، 
علیرغم وضعیت تورم کشــور و با وجود تاخیر چندماهه، به 
صورت یک جا پرداخت شده بود، این سوال پیش می آید که 
چرا امســال این اتفاق نیفتاد؟ پاســخ این سوال را یک مقام 
ســابق در یکی از ادارات آموزش وپرورش کشــور به مساله 
»انتخابات« گره می زند. او به خبرنگار همدلی گفت:»این به 
یک روال قابل پیش بینی در آموزش و پرورش تبدیل شــده 
اســت که پاداش پایان خدمت فرهنگیان در ســال هایی که 
انتخابات برگزار می شــود، یک جا و با تاخیر کمتری پرداخت 
می شــود.«او می گوید:»مدت تاخیر آن بســتگی به دوری و 
نزدیکی بــه تاریخ برگزاری انتخابــات دارد و معمولا تلاش 
می شــود که تا قبل از برگزاری انتخابات پرداخت شود.«این 
مقام سابق با اشاره به برگزاری انتخابات ریاست جمهوری سال 
۱۴۰۰ درسال گذشته گفت:» به همین خاطر پارسال پاداش 
پایان خدمت فرهنگیان به صــورت کامل و یک جا پرداخت 
شــد.«صحت وســقم این موضوع را از یکی از بازنشستگان 
سال های قبل جویا شدیم. او نیز با تایید این موضوع گفت:» 
خودم علیرغم اینکه می توانستم تا ۳۵ سال خدمت کنم، اما 
با اطلاع از این وضعیت، خودم را پیش از انتخابات ســال 9۸ 
بازنشســته کردم و آن سال نیز پاداش من به صورت کامل و 
یک جا پرداخت شد.«به هرحال به نظر می رسد که این بخش 
از معیشت فرهنگیان نیز به مانند ماجرای رتبه بندی معلمان 
مشمول بازی های دیگری شده است که در همه این سال ها 

نگاهی تبعیض آمیز به معلمان و قشر فرهنگی داشته است. 

انتقاد شدید معلمان بازنشسته از رفتار تبعیض آمیز با معیشت شان؛

امسال انتخابات نبود، پاداش فرهنگیان قسطی شد


